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中文摘要 

根本建構主義與建構實在論都屬於建構論，兩者都在找尋一條有別於傳統

實在論的進路，其理論背景與知識觀點都有許多共通之處，在哲學、心理學、數

學與模控學等領域有其各自的應用與實踐。 

 

本文意圖梳理根本建構主義與建構實在論之間對形上學「實在」的立場與

知識論觀點，對照兩者的實在觀路線，並探究由各自不同的實在觀所衍生出不同

的知識論與方法論的策略，藉以達致「相應的理解」，兩者之間差異又互補的比

較，是一種參照、對應，也應是一種外推與科技整合 
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ABSTRACT 

Both  radical  constructivism  and  constructive  realism  are  the 
constructivisms.  They  sought  the   path  together  which  different  form  
the  traditional  realism,  but  had  common  theoretic  background  and  
epistemological  views.  Each  of  them  did  things  in  the  philosophy,   
psychology,  mathematics  and  cybernetics.         
 

This  paper  tries  to  compare  radical constructivism  with  
constructive  realism  in  the  position  of  metaphysical  reality.  Explores  
their  different  perspectives  of  epistemology  and  methodology.  Intend  
to  reach  the  relevant  understanding. 
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